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نيره ساري

 روز گذشته ش�هردار تهران در حالي لايحه 
بودجه 18 ه�زار و 489 ميليارد ي پايتخت را 
به شوراي اسلامي ش�هر تهران ارائه داد كه با 
انتقاد از برخي مصوبات برنامه ششم توسعه 
اعلام كرد: تبعات برنامه دولت س�بب كاهش 
4۶ درصدي بودجه ش�هرداري ش�ده اس�ت 
محمدباقر قاليباف در سيصد و بيست و يكمين 
جلسه ش��وراي اسلامي ش��هر تهران با اشاره به 
لايحه برنامه ششم توس��عه كه از سوي دولت به 
مجلس تقديم شده گفت: در اين برنامه اشكالات 
جدي را شاهد هس��تيم كه نياز به بررسي ويژه 
دارد. بر اساس يكي از مصوبات اين لايحه، تمام 
مس��ئوليت هاي نظارتي در حوزه مباحث مالي 
و حسابرس��ي در همه ش��هرداري ها ب��ه ديوان 

محاسبات منتقل مي شود. 
ش��هردار تهران افزود: ما ش��فاف و روشن اعلام 
مي كنيم ك��ه اين مصوبه خلاف قانون اساس��ي 
است و از اعضاي شوراي نگهبان مي خواهيم به 

اين مسائل توجه ويژه اي داشته باشند. 
وي گفت: شهرداري يك نهاد عمومي غيردولتي 
است و شامل بودجه هاي دولتي نمي شود. سوابق 
گذش��ته نش��ان مي دهد كه ديوان محاس��بات 
نمي تواند بر همه بودجه هاي شهرداري نظارت 
كن��د، الا بودجه هاي��ي كه دولت به ش��هرداري 

مي دهد. 
وي تصريح كرد: ما همچنين موضوعي را با عنوان 
»ارزش اف��زوده« داريم كه آنچ��ه مصوبه برنامه 
ششم است، خلاف قانون اساسي و سياست هاي 

كلي مقام معظم رهبري است. 
شهردار تهران به تبصره ۲۱ بودجه كه در دستور 
كار كميسيون تلفيق مجلس است نيز اشاره كرد 
و گفت: به جز بخش خصوصي و تعاوني ها، همه 

سازمان هاي اجرايي حتي ش��هرداري ها مكلف 
هستند درآمد خود را به خزانه دولت واريز كنند؛ 

اين يعني انحلال شوراها. 
قاليباف اضافه كرد: اگر درآمد شهرداري ها را به 
خزانه دولت بريزي��م و بخواهيم از دولت تحويل 
بگيريم، بهتر اس��ت دولت يك بند بنويس��د كه 
ش��هرداري ها از يك نهاد غيردولت��ي به نهادي 
دولتي و زير نظر وزارت كشور تبديل شده اند، اين 
يعني دامن زدن دوب��اره به تمركززايي و حداقل 

اختيارات مردمي را از بين مي برد. 
شهردار تهران با اشاره به شرايط كشور گفت: با 
توجه به شرايطي كه در كشور وجود دارد، بودجه 
دولت انقباضي است و ۹ درصد نسبت به سال قبل 
افزايش داشته است، اما براي شهرداري متأسفانه 

شاهد كاهش ۴۶ درصدي اعتبارات هستيم. 

وي تصريح ك��رد: تبصره ۲۱ ظاه��راً بودجه اي 
است، اما باطن آن يعني انحلال شورا. من از آقاي 
چمران مي خواهم نس��بت به اين مس��ئله اقدام 

جدي تري داشته باشد. 
وي با بيان اينكه سهم شهرداري تهران از ماليات 
بر ارزش اف��زوده به معن��ي بودجه نق��د پايدار 
شهرداري تهران است، گفت: از اين بودجه سال 
۹۶ در حوزه مصارف ۶ هزار و ۹۰۹ ميليارد تومان 
اعتبارات هزينه اي، حقوق، نگهداشت و كمك به 

سازمان هاست. 
ش��هردار پايتخت افزود: ۸هزار و ۵۰۴ ميليارد 
تومان سرمايه اي، 3 هزار ميليارد تومان نيز مالي 
و براي بازپرداخت ديون ديده شده است. در حوزه 
حمل و نقل عمومي در سال ۹۵ برابر با 33 درصد 
بودجه را اختصاص داده بوديم، اما در سال آينده 

س��هم حمل و نقل با احتس��اب دو هزار ميليارد 
تومان اوراق مشاركتي كه پيش بيني شده است 

به ۴۰ درصد افزايش پيدا مي كند. 
  پيش�نهاد فروش بليت  مترو بر اس�اس 

طبقه بندي دهك ها 
 همچنين معاون برنامه ريزي شهرداري تهران از 
بدهي ۶۰۰ ميليارد توماني دولت در حوزه جرائم 
راهنمايي و رانندگي خبر داد و افزود: اعتبارات 
اين حوزه تا كنون به هيچ ميزاني پرداخت نشده 

است. 
اماني نيز در نشست خبري ای كه بعد از جلسه 
شوراي ش��هر در تش��ريح جزئيات بودجه سال 
آينده ش��هرداري تهران انجام ش��ده بود، گفت: 
بودجه سال ۹۶ شهرداري تهران در شرايطي تهيه 
شده اس��ت كه ركود اقتصاد شهري بر كلانشهر 
تهران و س��اير شهرهاي كش��ور حاكم است. در 
حوزه ساخت و ساز و بازار مس��كن شاهد ركود 
هس��تيم كه اين آثار منفي در اقتصاد شهري و 

بازار اشتغال دارد. 
وي با اشاره به اينكه براي افزايش نرخ بليت  ها نيز 
با محدوديت هايي مواجه هستيم و در شرايطي 
كه يك سوم س��هم بليت توسط دولت پرداخت 
نمي ش��ود، موجب ش��ده ش��ركت بهره برداري 
متروي تهران پيش��نهاد ارائ��ه بليت  هاي مترو 
بر اس��اس دهك هاي جامعه را بده��د، يعني بر 
همان اساسي كه دولت پرداخت يارانه به برخي 
از دهك ه��اي جامعه را متوقف كرده اس��ت، ما 
نيز ارائه بليت  ها را بر اس��اس همين دهك ها و با 
قيمت هاي متفاوت عرضه كني��م. وي افزود: بنا 
داريم خطوط BRT را در س��ال آينده به بخش 
خصوصي واگذار كنيم، اما بايد ما به التفاوت آن 

را پرداخت كنيم. 

پيشنهاد فروش بليت  مترو بر اساس طبقه بندي دهك ها

قاليباف: دولت بودجه شهرداري را 46 درصد كاهش داد

عامل مشكلات تنفسي خوزستاني ها كشف شد درخت »كنوكارپوس«
معاون محيط زيست انساني سازمان حفاظت محيط زيست با 
اشاره به مشكلات تنفسي مردم خوزستان در نخستين باران 
پاييزي گفت: عامل بيماري تنفس�ي مردم اهواز گرده افشاني 
درخ�ت »كنوكارپ�وس« ب�وده ك�ه امس�ال تع�داد بيماران 
تنفس�ي ناش�ي از اين بيماري به زير هزار نفر رس�يده است. 
س��عيد متصدي ظهر امروز در همايش »همه با هم به سوي هواي 
پاك« در س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت اظهار كرد: امس��ال 
توانس��تيم آلودگي هواي كلانشهرهاي كش��ور را تا حدود زيادي 
كاهش دهيم و اين مهم در ش��هرهايي همچون اصفهان و تهران 

نسبت به سال ۹۲ مشهود است. 

وي به مشكلات آلودگي هوا در اس��تان خوزستان نيز اشاره كرد و 
افزود: مشكل آلودگي هواي استان خوزستان و اهواز تا حدودي با 
ساير نقاط كشور متفاوت است و بايد اصلاح شود؛ معضل اين استان 
بيشتر گرد و غبار ناشي از كشورهاي همسايه است كه اميدواريم 
زودتر حل و فصل ش��ود.  معاون محيط زيست انس��اني سازمان 
حفاظت محيط زيست تصريح كرد: يكي ديگر از مشكلات استان 
خوزس��تان و اهواز مس��ئله فعاليت هاي نفتي بوده كه با همكاري 
وزارت نفت سعي كرديم اين مشكل را رفع كنيم و وزارت نفت نيز 

متعهد شده تا به كاهش آلاينده هاي نفتي اهتمام كند. 
متصدي با بيان اينكه يكي ديگر از مش��كلات اهواز و خوزس��تان 

بيماري تنفسي ناشي از نخس��تين باران پاييزي بوده است، گفت: 
متأس��فانه بعد از نخس��تين باران پاييزي، مردم خوزستان دچار 
بيماري هاي تنفسي مي شدند كه علت اين مشكل را يافتيم و حل 
كرديم.  وي علت بيماري هاي تنفسي مردم خوزستان را ناشي از 
گرده افشاني درخت كنوكارپوس دانست و اظهار كرد: در سال هاي 
گذش��ته بيش از ۲۸ هزار نفر بر اثر بيماري هاي تنفسي به مراكز 
درماني مراجعه مي كردند، اما امسال با تمهيداتي همچون هرس به 
موقع درختان كنوكارپوس تعداد بيماران ناشي از نخستين باران 
پاييزي را كاهش داديم و رقم تعداد بيماران تنفسي به زير هزار نفر 

رسيده است. 

   كارگران بيكار ساختمانی را دريابيد
نوروز محم�دي – چهار محال و بختياري : م��ا جمعي از كارگران 
ساختماني از اس��تان چهار محال و بختياري حدود يك سال است كه 
به خاطر كم شدن كارهاي ساختماني كه به حد صفر رسيده شرمنده 
زن و بچه هايمان ش��ده ايم. صدايمان به هيچ كجا نمي رس��د. در فقر 
مطلق زندگي مي كنيم. مگر مس��ئولان دولت ايران در كشور سوئيس 
زندگي مي كنند كه از وضعيت برزخي زندگي ما خبر ندارند. اين رشد 7  
درصدي كجاست كه ما لمس نمي كنيم. ما در پرداخت پول گاز و برق و 
آب و تلفن هم مانده ايم. آيا كسي هست كه براي قشر كارگر كاري كند؟ 
اميدوارم حرف ما را به رئيس جمهور برسانيد تا به جاي آمار و ارقام كمي 

هم عملًا براي آسايش مردم كاري كند.

    موش هاي جنت آباد زياد شده اند
 تبريزي- جنت آبادي جنوبي: در خيابان چهار باغ جنت آباد جنوبي 
شهرداري منطقه ۵، موش ها در خيابان و كوچه ها و ساختمان ها جولان 
مي دهند، چرا شهرداري رسيدگي نمي كند. موش ها آسايش ساكنان 

محله را از بين برده اند.

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
زنانشاغلقربانيانبلاتكليفيوبيقانونياين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

ورود به عرصه مدرنيس��م،  آغازي براي تغيير در همه ابعاد زندگي فردي 
و اجتماعي شد. در اين ميان حتي مناس��بات خانوادگي نيز مغفول نماند 
تا جايي كه روال س��نتي در جوامع تا حدي رنگ باخت و جاي خود را به 

دگرگوني هاي تازه داد. 
زنان در جوامع نيز به عنوان نيمي از افراد اين كره خاكي در گذار از زندگي 
سنتي به جديد دستخوش تغيير و تحولات شده اند و گسترده شدن ابعاد 
چرخه مدرنيسم، تا به آنجا ادامه يافت كه  دامنه فرهنگ ها را تحت الشعاع 
قرار داد و نقش بي بديل يك زن س��نتي و مذهبي را ه��م در نهاد خانواده 

برهم ريخت. 
آنچه در نهاد يك خانواده اسلامي ارزش زنانه به شمار مي آمد، جاي خود را به 
ارزش هاي جديدي چون دستيابي به درآمد مستقل، روحيه  استقلال طلبي 
و فردگرايي داد و هويتي جديد در قامت تركيبي از سنتي و مدرن براي زنان 

و خانواده تعريف كرد. 
اينگونه كه يك زن ايراني هم شاغل باشد و هم خانه دار كه البته اين كليت 
امر است، اما در موارد ريز تر هم تحصيلكرده باشد و هم كدبانو، هم مادري 
دلسوز باشد و هم از پيشرفت عقب نماند، هم پا به پاي مردان كار كند و در 
تأمين معاش خانواده سهيم باشد، هم يك زن هنرمند باشد و از هر انگشتش 
هنري بريزد، هم مسلط به دانش روز باشد و از قافله مد و مصرف عقب نماند 

و هم به اعتقادات مذهبي و ديني به نحو احسن  تمكين كند. 
متأسفانه زنان به اجتماع آورده شدند، بي آنكه برنامه اي براي آنها در نظر 
گيرند و هر آنچه مورد توجه قرار گرفت در بيان ادبيات هايي چون حمايت 
بود، بي آنكه وقعي به نقش تغيير كرده آنها در زندگي مدرنيسم داده شود. 
حتي همين سياست هاي حمايتي هم كه در قالب مصوبات و قوانين شكل 
گرفت، دچار نواقص و كاستي هاي فراواني بوده است كه به دليل نافع نبودن 
امنيت شغلي براي زنان ، عطايش به لقايش بخشيده مي شود كمااينكه در 
مواردي هم اين قوانين فراگير نيست و ش��اغلان خانه دار،  غير دولتي ها و 
حتي زنان زحمتكش روستايي و كشاورز كه بيشتر فشار افزايش جمعيت 

نيز بر دوش آنهاست، ناديده گرفته مي شود. 
مرخصي زايمان مادران از همان موارد مهم و پر س��ر و صدايي اس��ت كه 
به زنان كارمند دول��ت براي خانه داري و بچه داري امتي��ازي فراتر از زنان 
روستايي، كش��اورز و ش��اغلان خانه دار داد، فارغ از اين بسته به اصطلاح 
حمايتي، هرچند كه حتي دستگاه ها موظف به اجراي آن شدند، اما به دليل 
در نظر گرفتن امنيت شغلي جهت بازگش��ت مجدد به كار، خيلي از زنان 
شاغل ترجيح مي دهند كه يا اصلًا باردار نشوند يا از مرخصي زايمان استفاده 

نكنند كه در هر دو حالت آسيب آن بر دوش جامعه است. 
جالب اين است كه  اجرايي شدن اين قانون تا سقف ۹ ماه در حالي به بحث 
و مذاكره چندين ساله رسيده است كه همين شش ماه مرخصي زايمان هم 
خودش تبديل به چاقويي دولبه براي زنان شاغل شده و يك سوم شاغلان 
را از كار بيكار كرده است. حالا در اين وضعيت معلوم نيست، اگر مرخصي 
زايمان به ۹ ماه افزايش پي��دا كند، چه تعداد مادر ب��اردار ديگر بايد براي 

هميشه از محل كار خداحافظي كنند!
علاوه بر اين، قصه هاي ديگري نيز طي سال هاي قبل وجود داشته كه هر 
كدام به نحوي جاي س��ؤال و بررسي اس��ت و در آخرين نوع اين مصوبات 
بي س��رانجام چند روزي اس��ت كه بحث بازنشس��تگي بانوان با ۲۰ سال 
سابقه كار مطرح شده اس��ت، موضوعي كه به كرات از س��وي طراحان و 
پيش��نهاد دهندگان آن پر رنگ مي ش��ود و اتفاقاً بر خلاف س��اير مواردي 
كه هزينه بر دوش دولت گذاش��ته مي ش��ود، اينبار بار مال��ي چنداني بر 
دولت نخواهد گذاشت و احتمال تأييد آن بس��يار زياد خواهد بود؛ چراكه 
بازنشستگي ۲۰ ساله با احتساب ۲۰ روز مفيد كاري، هزينه اي را بر دوش 

هيچ كس، هيچ نهاد و سازماني نخواهد گذاشت. 
همه اينها به فقدان بررسي هاي كارشناسي در مصوبات و قوانين بر مي گردد 
كه در نهايت اصلاح نظام اشتغال زنان را از هر سو فرياد مي زند.  هيچ كس 
در هيچ كجا با سياست هاي به اصطلاح حمايتي براي زنان مخالف نيست، 

اما شايد بهتر باشد اگر قرار است قانوني وضع كنيم:
۱-فراگيري آن در نظر گرفته شود. 

۲-زمينه لازم جهت ارتقاي زنان به سطوح بالاي شغلي فراهم شود. 
3- مصوبه قانوني و حمايتي از قدرت و نيروي خلاق زنان به عنوان نيمي از 

نيروي كار و منابع انساني، استفاده كامل كند. 
۴- امنيت شغلي را براي آنها در نظر گيرد. 

۵- آينده نگري دقيقي را براي دوران از كار افتادگي، كهولت و بي سرپرستي 
)طلاق يا فوت همسر( زنان در نظر گيرند. 

  مدير شوراهاي وزارت آموزش و پرورش از درآمد هزار و ۶۰۰ ميليارد 
توماني اين وزارتخانه در س��ال ۹۴ از قانون شوراهاي آموزش و پرورش 

خبر داد. 
  رئيس مركز برنامه ريزي، منابع انس��اني و فناوري اطلاعات آموزش 
و پرورش از برگزاري مرحله مقدماتي دوره آموزش��ي هوشمندس��ازي 

مدارس براي حدود ۱۰ هزار نفر از معلمان سراسر كشور خبر داد. 
  مدير پروژه فرش ستاد بازسازي عتبات كرمان بيان داشت: كارگاه هاي 
توليد فرش دس��تباف ب��راي صحن حض��رت زهرا س��لام الله عليها در 
شهرستان هاي رفسنجان، كوهبنان، راور، شهر گلباف و شرف آباد از محل 

نذورات مردمي تجهيز و راه اندازي شده است. 
  س��تاد دانش��گاه علوم پزش��كي بقيه الله و رئيس پژوهشكده مجازي 
بيوتكنولوژي و فناوري گفت: با توجه به تهديدهاي جدي زيست محيطي 

بايد فرهنگ سبك زندگي سالم ترويج يابد. 
  دندانپزش��ك عمومي در خصوص شست وش��وي دهان با آب نمك 
گفت: شست و شوي دهان با آب نمك باعث قوي تر شدن مقاومت لثه ها 
در برابر ميكروب ها می شود و از حساس��يت دندان ها نسبت به آب سرد 

و گرم مي كاهد. 
  معاون شوراي عالي آموزش و پرورش گفت: بر اساس مصوبه جديد از 
۲۰ نمره درسي هر دانش آموز، ۱۰ نمره به امتحانات ميان ترم و ۱۰ نمره 

به امتحانات پايان ترم تعلق مي گيرد. 
  با توجه به درخواست مديران مسئول نشريات، زمان ثبت درخواست 
براي دريافت س��هميه طرح ترافيك، از اول تا چهارم بهمن ماه تمديد 

شد. 
  رئيس اداره آرايشي بهداشتي سازمان غذا و دارو در خصوص افزايش 
تقلب در لوازم آرايش��ي قاچاق گفت: بيشترين عوارضي كه از استعمال 
مواد تقلبي از مراجع ذي صلاح گزارش شده در رابطه با مواد تزريقي مانند 

بوتاكس و ژل است. 
  متخصص بيماري هاي عفوني با اشاره به اينكه قارچ هاي موجود در 
طبيعت سمي هس��تند و بايد از دس��ت زدن و خوردن آنها پرهيز شود، 

گفت: قارچ سمي نارسايي كبد و كليه ايجاد مي كند. 
  دبير اجرايي نهمين همايش س��كته مغزي در خص��وص علت بروز 
س��كته هاي مغزي اعلام كرد: تغيير س��بك زندگي، چاقي ، فشار خون 
بالا، ديابت و كم تحركي و استرس بالا از جمله علل بروز سكته مغزي در 
جوانان بوده و مصرف داروهاي نابجا و روان گردان احتمال اين مسئله را 

در ميان افراد جوان افزايش مي دهد. 
  ابوالفضل قناعتي، عضو هيئت رئيسه شوراي شهر تهران در رابطه با 
واگذاري خط راه آهن مناطق ۱7 و ۱۸ به شهرداري تهران به رئيس جمهور 

نامه نوشت كه به امضاي اعضاي شوراي شهر تهران نيز رسيد. 
 جانشين رئيس بسيج جامعه زنان با بيان اينكه مصوبه اخير مجلس در 
مورد بازنشستگي پيش از موعد زنان شاغل گام خوبي در جهت حمايت 
از آنها است، گفت: دولت اعتبارات لازم را براي اجراي بازنشستگي پيش 

از موعد زنان تأمين كند. 

همراهی مجلس و دولت با دود دخانيات

به رغ�م آنك�ه پرونده برنامه شش�م توس�عه 
بالاخره در مجلس بس�ته ش�د، ام�ا بندهايي 
از اين برنامه ب�ا اما و اگر و انتق�ادات متعددي 
روب�ه رو اس�ت. يك�ي از اي�ن م�وارد كاهش 
عوارض س�يگار در س�ال 9۶ نس�بت به سال 
95 است! روندي كه به باور برخي از نمايندگان 
مجل�س و كارشناس�ان اين ح�وزه لابي قوي 
شركت هاي دخاني و پش�ت پرده قاچاق هزار 
تريلي س�يگار به كشور را آش�كارتر مي كند. 
 افزايش سالانه ماليات بر دخانيات يكي از بندهاي 
قانون برنامه پنجم توسعه است. همچنين در ماده 
۸ قانون جامعه مبارزه با دخاني��ات هم آمده هر 
ساله از طريق افزايش ماليات ، قيمت فرآورده هاي 
دخاني به مي��زان ۱۰ درصد افزاي��ش مي يابد. با 
وجود اين، اما نماين��دگان مجلس بحث افزايش 
ماليات بر محصولات دخاني را كه در تبصره يك 
اين ماده ديده شده است، حذف كردند، آن هم به  
بهانه احتمال افزاي��ش قاچاق با بالا بردن ماليات 

بر دخانيات! اين در حالي است كه مطابق آمارها 
سالانه ۵۰ هزار مورد مرگ و مير ناشي از استعمال 

دخانيات در ايران رخ مي دهد. 
   لابي وتو

اين نخستين باري نيس��ت كه افزايش ماليات بر 
سيگار از س��وي نمايندگان مجلس وتو مي شود. 
در دنيا ش��ش اس��تراتژي براي كنترل دخانيات 
وجود دارد كه اولين آن، افزايش هزينه لذت بردن 
از سيگار است، يعني اينكه قيمت مواد دخاني از 
طريق ماليات بالا برود. با وجود اين، اما مخالفان 
معتقدند اگر ماليات بر سيگار افزايش يابد، قاچاق 
مواد دخاني بيشتر مي شود. اين در حالي است كه 
پيش از اين اكبر سايري، معاون بهداشتي وزارت 
بهداش��ت گفته بود: »بررس��ي ها نشان مي دهد 
س��الانه هزار تريلي س��يگار وارد كشور مي شود، 
چطور ممكن است كسي متوجه ورود قاچاق اين 
مقدار سيگار نشود. بايد اذعان كرد واردات قاچاق 
سيگار سازمان يافته اس��ت كه بايد با آن برخورد 

جدي شود.«
   قاچاق برنامه ريزي شده

به گفته مع��اون مبارزه با قاچ��اق پليس آگاهي 
ميزان مصرف سيگار در ايران حدود ۶۲ ميليارد 
نخ در سال است كه مواد دخاني توليدي داخل و 
وارداتي از مجاري قانوني كشور حدود ۴۵ ميليارد 
نخ است و مابقي نيازهاي اين بازار از طريق قاچاق 
تأمين مي ش��ود. محمد رضا مسجدي، دبير كل 
جمعيت مبارزه با استعمال دخانيات ايران معتقد 
است: اگر چه هميشه بهانه در برابر افزايش ماليات، 
بحث افزايش قاچاق است، اما مستندات علمي و 
كارشناسي فني در كشورهاي مختلف جهان اين 
موضوع را به شدت رد مي كند و بر اساس فرمايش 
رهبر معظم انقلاب »اين دليل كه با تعرفه سنگين، 
قاچ��اق افزايش مي ياب��د، پذيرفتني نيس��ت و 
استدلالي اشتباه است. مسجدي در رابطه با وضع 
ماليات در كشور مي گويد: ميزان ماليات سيگار 
در مقايسه با كشورهاي دنيا و منطقه كمترين و 

حدود ۲۰ درصد قيمت خرده فروش��ي است، اما 
بر اساس دستورالعمل سازمان جهاني بهداشت 
اين ميزان بايد بين 7۰ تا ۸۰ درصد باشد. به گفته 
دبير كل جمعيت مبارزه با اس��تعمال دخانيات 
ايران كشورهاي عربي حوزه خليج فارس به دنبال 
بروز مشكلات ناشي از كمبود منابع مالي و اعمال 
محدوديت هاي��ي براي ارائه تس��هيلات به اتباع 
خارجي، ماليات ۲۰۰ درصدي بر مصرف دخانيات 
وضع كردند ت��ا از حجم يارانه ه��اي پرداختي از 
سوي اين دولت ها كاسته شود. دبير كل جمعيت 
مبارزه با دخانيات با اشاره به اينكه بر سر دولت ها 
درباره ماليات سيگار كلاه رفته است، مي افزايد: 
سيگاري كه به صورت قانوني وارد كشور مي شود 
به طور مث��ال ۹۰۰ تومان اس��ت، ام��ا در مغازه 
۴ هزار تومان به فروش مي رس��د و حاشيه سود 
س��يگار در ايران ۴۰۰ درصد اس��ت. وي با اشاره 
به اينكه ش��ركت دخانيات بخ��ش خصوصي به 
حساب مي آيد، تصريح مي كند: سازمان بهداشت 
جهاني طي گزارشي اعلام كرده است كه اگر ۱۰ 
درصد قيمت سيگار را افزايش دهيم، نتيجه اش 
اين مس��ئله مي ش��ود كه مصرف ۸ درصد كمتر 
مي شود. از نگاه مس��جدي، قاچاق سيگار با يك 
برنامه ريزي منظم و هدايت در سطح بين المللي 
صورت مي گيرد. اين موضوع به اين معني است 
كه كسي كه وارد كننده سيگار است، همان عامل 
قاچاق است و گرنه چگونه مي شود سيگاري كه 
ورودش به اي��ران ممنوع اس��ت، پرمصرف ترين 

سيگار تهران مي شود. 
  چش�م بس�تن بر بودجه 10 هزار ميليارد 

توماني ماليات سيگار
عبدالرحمان رستميان، عضو كميسيون بهداشت 
و درمان مجلس نهم، با بيان اينكه متأسفانه سال 
۹۶ نسبت به سال۹۵ عوارض سيگار كمتر شده 
اس��ت و عوارض توليد داخل، توليد مش��ترك و 
واردات در برنامه شش��م نس��بت به كميسيون 
تلفيق بودجه سال قبل كاهش يافته است، تأكيد 
مي كند: ايران در كاهش عوارض س��يگار داراي 
رتبه است به گونه اي كه از آخر اول هستيم. وي 
تصريح مي كند: مي توانستيم با ماليات مناسب 
بودجه اي حدود ۱۰ هزار ميليارد تومان به دست 
آوريم كه س��لامت ورزش و آموزش از آن س��ود 
ببرند، اما اكن��ون يك پنج��م آن را هم دريافت 

نمي كنيم. 

سودچندهزارميلياردیمالياتسيگاررا
بهمافيابخشيدند!

بيژن سورانی

بیژن یانچشمه
  گزارش 2

  خبر

مدير امور شوراهاي آموزش و پرورش:

مدارسهيئتامناييحقدريافتپول
بهصورتاجباريراندارند

 مدير امور ش�وراهاي وزارت آموزش و پرورش با بيان اينكه بيش 
از هزار و 500 ميليارد توم�ان درآمدزايي داش�ته ايم، اعلام كرد: 
مدارس هيئت امنايي حق دريافت پول به صورت اجباري را ندارند. 
نورعلي عباسپور گفت: ش��وراهاي آموزش و پرورش در سال ۹۴، يك 
هزار و ۶۰۰ ميليارد تومان درآمد داش��ته اند. حدود ۱۰ درصد افزايش 

درآمد نيز از محل عوارض شهرداري ها به دست آورده است. 
وي ادامه داد: اين درآمدها از مشاركت هاي مردمي، خدمات فوق برنامه، 
انبوه سازي، عوارض شهرداري، فروش ساختمان هاي بلااستفاده، اجاره 
ساختمان ها، هداياي دولتي و غيردولتي و مشاركت خيرين به دست 

آمده است. 
عباس��پور تصريح كرد: اين درآمد صرف ساخت و س��از، تأمين فضاي 
آموزش��ي فعاليت هاي آموزشي و پرورش��ي، اردوها و مس��ائل ديگر 

مي شود. 
به گفته وي، پيش بيني مي شود در س��ال جاري ۱۰۰ تا ۱۵۰ ميليارد 

تومان افزايش درآمد شوراهاي آموزش و پرورش داشته باشند. 
عباسپور با اشاره به مدارس هيئت امنايي افزود: اين مدارس با تصويب 
شوراهاي آموزش و پرورش مجوز مي گيرند. تعداد ۲ هزار و 7۶۴ مدرسه 

هيئت امنايي در سراسر كشور مجوز دارند. 
مدير امور ش��وراهاي وزارت آموزش و پرورش تصريح كرد: تعداد 
۸۱3 هزار و ۱۸۶ دانش آموز نيز در اين مدارس مشغول به تحصيل 
هس��تند. تعداد ۵۰۰ مدرسه در اس��تان هاي مختلف مورد بازديد 
از لحاظ كيفي قرار گرفته اند. تعداد ۱۴ مدرس��ه به دليل نداشتن 
ش��رايط مدارس هيئت امنايي مجوز آنان ملغي ش��د و به مدرسه 

دولتي تبديل شدند. 
عباسپور بيان كرد: مدارس هيئت امنايي چيزي به عنوان شهريه ندارند، 
آنچه دريافت مي شود داوطلبانه است. تمام دريافت ها و پرداخت هاي 
مدارس هيئت امنايي را شوراهاي آموزش و پرورش مصوب مي كنند 

البته نمي توانيم يك مبلغ متمركز را اعلام كنيم. 
وي تصريح كرد: مدارس هيئت امنايي نباي��د فراتر از مبلغ ۵۰۰ هزار 
تومان دريافت كنند؛ اگر هر مدرسه اي اين پول را دريافت كند آن هم به 

صورت اجباري تخلف است. 

آلودگيهواتكيهبربادداردنهبرجام!
 امروز روز ۲۹ دی،  روز هواي پاك است؛ هوايي كه سال هاست ديگر در 
شهرهاي بزرگ و كلانشهرها پاك نيست. در حالي شهروندان روزهاي 
ناسالم و ناپاك را پشت س��ر مي گذارند كه مس��ئولان در بخش هاي 
مختلف هيچ توجهي به برنامه ريزي بلندم��دت براي كنترل و كاهش 
آلودگي و آلايندگي هوا به صورت جدي ندارند و همچنان برنامه هاي 
مقطعي در دستگاه ها و مراكز مختلف در حال اجراست و فقط هزينه ها 

صرف مي شود و نتيجه اي تاكنون حاصل نشده است.
اين در حالي است كه رئيس سازمان محيط زيست نيز در همايش روز 
ملي هواي پاك در حالي كه همچنان چتر خاكستري آلودگي هوا بر سر 
شهروندان كلانشهرها گسترده شده است، برجام را در پاك شدن هواي 
آلوده مؤثر دانست و افزود: برجام زمينه ساز شد كه بعد از بي توجهي هاي 
دولت گذشته به آلودگي هوا بتوانيم امروز آن عقب ماندگي ها را جبران 

كنيم و حركت مثبتي را انجام دهيم. 
وي در ادامه تأكيد كرد: برجام اتفاق مهمي بود كه باعث شد در تعامل 
با كشورهاي مهم دنيا كه از فناوري هاي پاك بهره مند هستند بتوانيم 
از اين فناوري استفاده كنيم و از بس��ياري از شركت هايي كه در حوزه 
فناوري س��بز كار كرده اند، در ايران اس��تفاده كنيم. سخنان اين مقام 
مسئول در سازمان حفاظت محيط زيست به گونه اي است كه گويا پس 
از يكسال از برجام حالا با استفاده از تكنولوژي هاي روز دنيا، آلودگي هوا 

در كشور كاهش يافته است!
در حالي كه آلودگي از يكسو و گرد و غبار از سوي ديگر تنفس مردم را 
به شمارش انداخته و سلامتي آنان را در معرض تهديد جدي قرار داده 
است، اين مسئول به گونه اي مي گويد برجام باعث كاهش آلودگي هوا 
شده است، كه رئيس جمهور اعلام كرده بود برجام كاري مي كند مردم 

ديگر نياز به يارانه ۴۵ هزار توماني نداشته باشند!
در حال حاضر ب��ه دليل نب��ود تكنولوژي هاي روز دني��ا، خودرو و 
موتورسيكلت در كشور ما با كيفيت پايين توليد مي شود به گونه اي 
كه بي��ش از ۸۰ درصد آلودگ��ي و آلايندگي هوا به وس��ايل نقليه 
موتوري بازمي گ��ردد. اي كاش تبعات برجام واقع��اً آلودگي هوا را 
كاهش مي داد تا مسئولان مدعي به آن قسم مي خوردند و مستنداتي 
را ارائه مي دادند تا مردم آن را باور كنند. اين انتظار مي رفت كه اين 
مس��ئول در روز ملي هواي پاك به دور از فضاي غبار آلوده سياسي 
موجود، حقايق را بازگو مي كرد تا مردم بيشتر به مسئولان اعتماد 
كنند. از يك سو آلودگي، سرمايه هاي انس��اني را تهديد مي كند و 
از سوي ديگر به دليل نبود زيرس��اخت ها و تكنولوژي هاي روز دنيا 
هزينه ها را در كشور ما بر باد مي دهد. گويا اين مسئول فراموش كرده 
است كه هواي آلوده شهرها در بسياري از روزها تكيه بر باد و باران 

دارد نه تكيه بر برجام.
در حقيقت به دليل بدعهدي كش��ورهاي ۱+۵ تاكنون ايران نتوانسته 
در بخش هاي حمل و نقل و صنعتي گام هاي بلندي بردارد و همچنان 
به اميد برجام در حال درجا زدن است. به هر صورت روز هواي پاك هم 
به پايان مي رسد، ولي روزهاي آلودگي همچنان باقي مي ماند تا برجام 

براي كاهش آلودگي هوا كارستان كند.

زهرا چیذري 
  گزارش یک


